
حكمت

  | روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5215 |  چهار ش��نبه 26 مه��ر 1396 | 27 مح��رم 1439 |  اذان ظه��ر: 11:49 | 
غروب آفتاب: 17:25 | اذان مغرب:43: 17 | نیمه شب شرعی:23:08 |      اذان صبح فردا: 04:51 | طلوع آفتاب فردا: 06:14 |

نما |  حسین  کشتكار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498473
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 
چاپ: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

    محمدصادق عابديني
با وجود اينكه كمتر از دو روز از انتش�ار فراخوان مس�ابقه 
كارت�ون و كاريكات�ور »پاي�ان تروريس�م« مي گ�ذرد، 
اس�تقبال خ�وب كاريكاتوريس�ت هاي خارج�ي از اي�ن 
مسابقه، باعث تعجب برگزار كنندگان مسابقه شده است. 
مسعود شجاعي طباطبايي، كاريكاتوريست بین المللي كشورمان 
روزهاي پركاري را پش��ت س��ر مي گذارد. اين هنرمند كه در حال 
آماده كردن كتاب كاريكاتور»میانمار« اس��ت، از روز دوش��نبه در 
حوزه هنري نمايشگاه كارتون و كاريكاتور»خلیج فارس« را برپا و 
همچنین فراخوان مسابقه بین المللي »پايان تروريسم« را منتشر 
كرده اس��ت. ش��جاعي طباطبايي در گفت و گو با »جوان« درباره 
برپايي نمايش��گاه »خلیج فارس« مي گويد: كارت��ون و كاريكاتور 
زبان هاي بین المللي دارند و مي توانند با همه ملت ها ارتباط برقرار 
كنند. استقبال بچه هاي كاريكاتوريست از نمايشگاه »خلیج فارس« 
خیلي خوب بود و ظرف چند روز چندين كار براي ما ارسال شد. از 
اقصي نقاط كشور به خصوص هنرمندان خوب شهرستاني كارهاي 
با ارزشي براي ما ارسال كرده اند. شجاعي طباطبايي ادامه مي دهد: 
خدا را شكر در كشورمان ظرفیت عظیمي از طنز داريم و همان طور 
كه ديديد، مردم در ش��بكه هاي اجتماعي چطور جواب گستاخي 
ترامپ را دادند و نشان دادند كه چقدر در طنز كلامي قوي هستیم. 
رئیس مركز تجس��مي حوزه هنري گفت: از روز گذشته فراخوان 
مسابقه جديدي به نام»پايان تروريسم« را منتشر كرديم و خیلي 
جالب بود كه به سرعت در دنیا خبر ساز شد و در همان روز اول چند 
ايمیل از هنرمندان خارجي داشتیم. وي مي افزايد: بخشي از مسابقه 

»پايان تروريسم« به بحث تروريس��م دولتي مي پردازد؛تروريسم 
دولتي در میانمار كه از سوي خانم آنگ سان سوچي حمايت مي شود 
و تروريسم دولتي عربستان در كشور يمن كه باعث به خاك و خون 
كشیده شدن مردم مظلوم اين كشور شده است. شجاعي طباطبايي 
مي گويد: هنرمندان بسیاري از سراس��ر جهان از اين نوع اتفاقات 
ناراحت هس��تند و با هر فراخواني كه منتشر مي شود، سريعاً براي 
همكاري ابراز تمايل مي كنند و اثر مي فرستند. وي با اشاره به حضور 
هنرمنداني از اروپا، برزيل و امريكاي ش��مالي در مسابقه كارتون و 
كاريكاتور»ترامپیسم« تأكید مي كند: اين موضوع باعث واكنش هايي 
در امريكا شده است و مي گويند ايران با خرج كردن میلیون ها دلار و 
استفاده از هتل هاي پنج ستاره مي خواهد هنرمندان را به سمت خود 
جلب كند، يعني س��طح تحلیل آنها از اتفاقاتي كه رخ مي دهد، در 
همین حد است! در حالي كه جوايز ما در حد جوايز عادي مسابقات و 
حتي در حد حقوقي است كه برخي از كاريكاتوريست هاي امريكايي 

در نشرياتشان دريافت مي كنند.

مسعود شجاعي طباطبايي در گفت و گو با »جوان«:

مسابقه »پايان تروريسم« شروع نشده در دنيا صدا كرد

رد شائبه ممنوع التصويري نجفي
آيا ش��هردار تهران ممنوع التصوير 
اس��ت؟ برخ��ي از رس��انه هاي 
اصلاح طلب اين موض��وع را مطرح 
كرده اند، ولي واقعیت ها چیز ديگري 

مي گويند. 
شهردار تهران در نخستین نشست 
خبري اش، در پاسخ به سؤالي درباره 
ممنوع التصوير بودن��ش گفت: ش��ايعه ممنوع التصوي��ري ام را 
ش��نیده ام، مي خواس��تم از آقاي علي عسگري بپرس��م كه اگر 
ممنوع التصوير هستم فكري كنم، دقیقاً نمي دانم اين اتفاق افتاده 
اس��ت يا خیر؟ اما چند ساعت بعد از اين س��خنان و در حالي كه 
بسیاري از خبرگزاري ها و س��ايت هاي خبري، از ممنوع التصوير 
بودن شهردار تهران نوشتند، در بخش هاي مختلف خبری سیما، 
شاهد پخش تصاوير نشست خبري شهردار و سخنان وي بوديم. 
باشگاه خبرنگاران جوان وابس��ته به سازمان صداوسیما با پخش 
ويدئو هايي از پخش تصاوير نجفي در بخش هاي مختلف خبري، 
از روزنامه هاي »شرق« و »آرمان امروز« كه بي توجه به واقعیت، 
مسئله ممنوع التصويري نجفي را تیتر كرده اند، انتقاد كرد. باشگاه 
خبرنگاران جوان، در نهايت نوشت: حال بايد گفت: مردم قضاوت 
كنند! شهردار تهران ممنوع التصوير است؟ خبرگزاري فارس نیز 
در مطلبي با عنوان »دروغ  ممنوع التصويري نجفي چگونه شكل 
گرفت؟« به همین موضوع پرداخت و نوشت: پس از برگزاري اولین 
نشست خبري محمد نجفي شهردار تهران، مطالبي تحت عنوان 
ممنوع التصويري وي در كانال هاي خبري و پايگاه هاي اطلاع رساني 
رسانه هاي اصلاح طلب منتشر شد كه نشان از عجولي و دستپاچگي 

آنها براي ايجاد حاشیه هاي تازه براي رسانه ملي بود. 
      

توضيحات مبهم شبكه3 درباره» سرزمين كهن«
حواش��ي تازه درباره پخش سريال 
»سرزمین كهن« باعث شد تا روابط 
عمومي شبكه 3 س��یما كه وظیفه 
پخش اين س��ريال را بر عهده دارد، 
بیانیه اي صادر كن��د. اين بیانیه كه 
گويا قرار بوده به روش��نگري درباره 
وضعیت »سرزمین كهن« بپردازد، 
بیشتر بر ابهاماتي كه درباره پخش يا عدم پخش سريال به وجود 
آمده اس��ت، مي افزايد. يكي از نكات مهمي كه در بیانیه شبكه3 
ديده مي شود، اشاره به شوراي بازبیني است كه در خارج از سازمان 
صداوسیما ش��كل گرفته و اعضاي آن مشخص نیستند و معلوم 
نیس��ت با چه صلاحیتي اقدام به بازبیني س��ريال كرده است و 
خواستار اعمال نظر بر يكي از سريال هاي فاخر تلويزيوني هستند. 
روابط عمومي شبكه3 در انتهاي بیانیه اش با اشاره به آماده پخش 
بودن سريال »سرزمین كهن« تأكیده كرده است: اين اثر ويژه از 
تولیدات مركز سیما فیلم بوده است و تمامي امور مربوط به بازبیني 
و اص��لاح تمام��ي س��ريال ها در مرك��ز س��یما فیل��م صورت 
مي پذيرد،بنابراين اخبار مربوط به آن را نیز بايد از طريق رئیس 
مركز سیما فیلم پیگیري كرد و نه شبكه هاي تلويزيوني! لازم به 
يادآوري است، پخش سريال سرزمین كهن به كارگرداني كمال 
تبريزي كه به برهه اي از تاريخ معاصر ايران مي پردازد، به خاطر 
انتقاداتي كه به يكي از ديالوگ هايش وارد شد، متوقف شده و چند 

سالي است كه پخش يا عدم پخش آن در بلاتكلیفي است. 
      

سميه برگشت!
س��میه محمدي، دخت��ري كه به 
واسطه مستند »فیلمی ناتمام  براي 
دخترم س��میه« به شهرت رسیده 
بود، بالاخره به آغوش خانواده اش 
بازگشت. داستان از جايي آغاز شد 
كه مرتضي پايه شناس، مستندساز 
كش��ورمان براي تولید مس��تندي 
نزديك اردوگاه اشرف پايگاه منافقین در عراق مي رود و در آنجا 
با خانواده اعضاي اين گروهك آش��نا مي ش��ود كه در تجمعي 
خواستار بازگشت و جدايي عزيزانش��ان از گروهك مجاهدين 
خلق بودند. در همین بین پايه شناس با مصطفي محمدي آشنا 
مي ش��ود؛ مردي كه در جواني اش طرف��دار منافقین بوده و دو 
فرزندش را ب��راي بازديد از اردوگاه اش��رف از كان��ادا به عراق 
مي فرستد، اما مس��ئولان كمپ از بازگشت س��میه جلوگیري 
مي كنند و محمد تنها مي تواند پسرش را به خانه بازگرداند. در 
مس��تند »فیلمی ناتمام براي دخترم سمیه« شاهد تلاش هاي 
ناكام خانواده محمدي براي برگرداندن دخترشان از عضويت در 
گروهك منافقین هس��تیم. اين مس��تند تأثیر گذار چند بار از 
شبكه هاي مختلف س��یما پخش و باعث ش��د تا افكار عمومي 
نس��بت به سرنوشت »س��میه« حس��اس ش��ود. روزگذشته 
خبرگزاري ها از بازگش��ت اين دختر و جداي��ي اش از گروهك 
منافقین خبر دادند.» تسنیم «در گزارشي نوشت: سمیه محمدي 
شخصیت اصلي مستند »فیلمی ناتمام براي دخترم سمیه« روز 
گذش��ته به كمیس��ارياي عالي پناهندگان در آلباني رفت و از 

سازمان مجاهدين خلق اعلام جدايي كرد.

هادی   عسگری     ديده بان 

   جواد  محرمی
سي و چهارمين جشنواره فيلم كوتاه تهران ديروز نخستين روزش 
را در حالي پشت سر گذاشت كه سانس هاي اول و دوم اين رويداد 
با استقبال ضعيفي از سوي دوستداران سينماي كوتاه روبه رو شد. 
اين استقبال كم را مي توان به حس�اب گرم نشدن تنور جشنواره 
در روز نخست گذاش�ت و هنوز زود است اين موضوع را به حساب 
مسائل ديگر مثل مكان جشنواره و سختي دسترسي به آن بگذاريم. 
سید صادق موسوي، مديرعامل انجمن سینماي جوان و دبیر اين دوره 
از جشنواره فیلم كوتاه تهران اخیراً در نشست خبري اين رويداد به اين 
اشاره كرده بود كه به دلیل گنجايش كم سالن هاي پرديس چارسو در 
دوره قبل كه باعث مش��كلاتي براي علاقه مندان فیلم كوتاه شده بود، 
امسال بین مكان مناسب تر به لحاظ موقعیت ش��هري با پرديسي كه 
سالن هاي پرحجم تري داشته باشد، مورد دوم انتخاب شده است تا ديگر 
مانند پارسال عده اي به طور ايس��تاده فیلم نبینند يا عده اي پشت در 

سالن ها از ديدن فیلم ها محروم نشوند. 
با تماش��اي چند فیلم از آثار به نمايش درآمده در اولین روز جشنواره 
فیلم كوتاه تهران مي توان غلبه تفكرات فرمالیستي را مانند سال هاي 

پیش مشاهده كرد. 
همچنین نوعي تكنیك زدگي بي حس��اب در برخي آثار خود را نشان 
مي ده��د. پراكندگي و پريش��اني محتوايي نیز آفتي اس��ت كه به نظر 

مي رسد گريبانگیر بسیاري از آثار است. 
براي مثال در فیلم كوتاه »پل سیاه« س��اخته ايوب مرواني پور از 

اهواز كه در بخش ملي جش��نواره حضور دارد، متوجه نمي شويم 
نقطه كانوني موضوع فیلم كجاست؛ يعني پل تاريخي شهر اهواز 
قرار اس��ت ما را به چه معنايي رهنمون كند، آيا مستند تاريخي 
است، صنعتي است، شهري است، درباره محیط زيست است ، اين 

را هیچ وقت نمي فهمیم. 
فیلم كوتاه »جمعه قالي« س��اخته مهدي اس��دي نیز موضوعي را كه 
مي تواند ب��ه لحاظ فرمي در روان ترين ش��كل ممكن روايت ش��ود، به 
پیچیده ترين ش��كل عرضه مي كند، مراس��م آيیني »جمعه قالي« در 
اردهال آنقدر جذاب است كه في نفسه اگر س��اده و روان روايت شود، 
هر مخاطبي را با خود همراه كند، اما تصاوي��ر و تدوين اين كار چیزي 
نیس��ت كه مخاطب را با اثر همراه كند، در واقع فرم مش��وش مستند 

»جمعه قالي« خود به عنوان حجاب اصلي میان فیلم و مخاطب عمل 
مي كند و مانع لذت بردن از تماشاي مراسمي آيیني مي شود كه به طور 

ذاتي بايد حاوي جذابیت هاي فولكلوريك باشد. 
ظاهراً محیط زيس��ت هم دارد به تدريج براي فیلمسازان جوان ايراني 
اهمیت خود را پیدا مي كند و از ژانري حاش��یه اي در سینماي مستند 
خارج شده و جاي خود را در متن آثار فیلمسازان جوان باز مي كند. »به 
كجا مي رويم« ساخته رضا مجلس��ي با موضوع زباله تجربه اي در اين 

حوزه است. 
فیلم كوتاه »زوآنتوس« اثر رش��اد بالف از بوش��هر به عنوان فیلمي با 
موضوع علمي نیز به همین ترتیب عمل كرده است؛ در زمانه اي كه ژانر 
اجتماعي از غلبه اي غیر معقول و البته غیرسازنده در فیلم كوتاه ايران 
برخوردار اس��ت، آثاري كه با رويكرد علمي ساخته مي شوند، به دلیل 
مصون ماندن از حواشي غیرضروري آثار اجتماعي مي توانند تا حدي 

جدي تر و صادقانه قلمداد شوند. 
آثار اجتماعي در ايران به دلیل غلبه افكار سیاسي همواره به آثاري خنثي 
تبديل مي ش��وند و اثرگذاري چنداني پیدا نمي كنند. براي مثال كمتر 
فیلمس��ازي را مي توان يافت كه براي نمونه به موضوع اعتیاد از دريچه 
دغدغه مند و مسئولیت شناسانه فیلمي چون »دايره مینا«ي مهرجويي 
ورود كرده باشد؛ فیلمي كه شرايط بهداشتي و پزشكي كشور را در بحث 
انتقال خون تحت تأثیر خود قرار داد. با اين حال بايد صبر كرد و آثار ديگر 
فیلمسازان جوان را در روزهاي ديگر جشنواره فیلم كوتاه تهران ديد و 

در شمايي كلي درباره آنها نظر داد.

گزارش »جوان« از اولين روز برگزاري سي و چهارمين جشنواره فيلم كوتاه تهران 

فرماليسمي كه هنوز غلبه دارد

    محمدصادق عابديني
فصل دوم برنامه تلويزيوني »هزارداس�تان« 
اين شب ها از ش�بكه نس�يم در حال پخش 
است؛ برنامه اي كه سري اول آن در ماه رمضان 
روي آنتن رفت و با اس�تقبال خوبي كه از آن 
شد، مديران تلويزيون را بر آن داشت تا سري 
دوم آن نيز س�اخته ش�ود. »هزار داستان« 
در فص�ل دوم به يك�ي از پ�ر بيننده ترين و 
پربحث ترين برنامه ه�اي تلويزيوني تبديل 
شده اس�ت. ج�واد فرحان�ي، تهيه كنن�ده 
داس�تان« ك�ه س�ابقه تهيه كنندگي  »هزار 
»خندوانه« را نيز دارد، در گفت و گو با »جوان« 
درباره »هزار داستان« بيشتر توضيح مي دهد. 
اين ش�ب ها درباره »هزار داس�تان« و 
مهمان هاي�ش زياد صحبت مي ش�ود، 
فكر مي كردي�د در فص�ل دوم به اين 

موفقيت برسيد؟
توكل برخدا، كاري كه براي مردم ساخته ش��ده و 
كرم خودش��ان را در آن مي بینند، قطعاً هم بايد 
بیننده داشته باش��د. البته ما گول موفقیت فصل 
اول را نخورديم و در اين مدت به سوژه يابي رفتیم 
و سعي كرديم از هنرمندان و چهره هاي محبوب 

براي حضور در برنامه دعوت كنیم. 
گفته مي ش�ود »هزار داستان« خيلي 
شبيه »ماه عسل« اس�ت، اين موضوع 

را قبول داريد؟
ماه عسل برنامه خیلي موفقي اس��ت و شايد در 
يكس��ري از نكته ها به اين برنامه ش��بیه باشیم، 
ولي در بس��یاری از زمینه ها اصلًا شباهتي با اين 

برنامه نداريم. 
چه نكته هايي ؟

هیچ وقت افرادي مانند استاد نصیريان، محمدرضا 
ش��هیدي فر يا خداداد عزيزي در ماه عسل حضور 
نداش��ته  و اجرا نكرده اند، در حالي كه بسیاري از 
اين افراد و ديگر چهره هاي هنرمند به اين برنامه 
آمدند و اگر مهندسي معكوس كنیم مي بینیم قطعاً 

شباهتي میان ما و »ماه عسل« وجود ندارد. 
خب از شباهت هايي كه داريد، دعوت 
از مردمي است كه زندگي شان داستان 
عجيبي دارد، درست مثل »ماه عسل« 
و آن شخص مي نش�يند و داستانش را 

بيان مي كند!
نكته مهم اين اس��ت كه همه تاك ش��و هايي كه 
م��ردم را دعوت مي كنند، تقريباً همین س��اختار 

را دارن��د، اگر اين ط��ور نگاه كنیم، »ماه عس��ل« 
هم ش��بیه تاك ش��و »اپرا وينفري« اس��ت. »اپرا 
وينفري« هم مردمي را به برنامه اش دعوت مي كند 
كه در زندگي س��ختي هايي را متحمل ش��ده اند 
و در آن برنامه هم خبري از س��لبريتي ها نیست. 
البته كه ماه عسل برنامه خوبي است و ما هم جزو 
طرفدارانش هستیم، اما مشابه آن در شبكه هاي 

تلويزيوني خیلي زياد است. 
»هزارداس�تان« چه ويژگي هايي دارد 
ك�ه آن را از ديگ�ر برنامه ه�ا از جمله 

»ماه عسل« متمايز مي كند؟
م��اه عس��ل مهم��ان را ب��ه اس��توديو دعوت 
مي كند و در آنج��ا صحبت مي كنن��د، اما ما به 
شهرستان هاي مختلف مي رويم و به محله هايي 
كه مهمان هايمان در آن زندگي كرده اند، س��ر 
زده ايم و مستند ش��ان را س��اخته ايم. در ضمن 
وقتي كسي را به برنامه دعوت مي كنیم، چهره اي 
محبوب كه هنرمند است يا ورزشكار را روبه روي 
وي قرار مي دهیم و براي وي شأن و ارزش قائل 
مي شويم. همین موضوع باعث مي شود كه امید 

در دل آنها به وجود آيد. 
قبول داريد از اين دس�ت برنامه ها در 

صداوسيما زياد شده!
بله. همین الان هم برنامه اي مشابه »هزار داستان« 
راه افتاده اس��ت. خان��م كوثري ك��ه در برنامه ما 
حضور داشتند، هم اكنون در شبكه 5سیما، برنامه 
مش��ابهي دارند و با زنان موفق صحبت مي كنند، 
اما ما در »هزار داس��تان« تلاش كرده ايم بگويیم 
تلويزيون فقط براي تهران نیس��ت، ما بیش از 80 
میلیون جمعیت داريم كه در 31 اس��تان كشور 
زندگي مي كنند. ما به ج��اي اينكه خودمان را در 
تهران محدود كنیم، سراغ سوژه ها در سراسر كشور 
رفته ايم. مردم اقصي نقاط كشور وقتي خودشان را 

در قاب تلويزيون ببینند، خوشحال مي شوند و امید 
در دلشان به وجود مي آيد. 

وق�ت  س�وژه يابي  ب�راي  چق�در 
گذاشته ايد؟

ما يك تیم براي سوژه يابي داريم و هر سوژه اي كه 
پیشنهاد مي ش��ود، فؤاد صفاريان پور، كارگردان 
برنامه، خودش با آنها صحبت مي كند، احتمالاً به 
زودي نیز فراخوان سوژه يابي براي افرادي كه فكر 
مي كنند قصه زندگي شان داراي نكته مفیدي براي 
مردم است، منتشر مي كنیم. به نظرم تصويري كه 
رس��انه ملي از زندگي مردم نشان مي دهد با آنچه 
واقعاً در زندگي شان مي گذرد، فاصله دارد. ما بايد 
اين فاصل��ه را از بین برداريم و م��ردم با تلويزيون 

احساس همدلي كنند. 
چطور اين فاصله برداشته مي شود؟

تا كي قرار است برنامه هاي تلويزيوني از بازيگران و 
ورزشكاران دعوت كنند كه از زندگي شان بگويند؟ 
مگر زندگي آنها چه چیز جذابي دارد؟ ما در »هزار 
داستان« وقتي يك چهره را دعوت مي كنیم، مثلًا 
استاد نصیريان، قرار نیست وي در برنامه از خودش 
بگويد، بلكه قرار است به داستان مردم گوش كند. 

به موفقيت برنامه اميد داريد؟
تلويزيون ثابت كرده اس��ت هر وقت برنامه خوب 
بسازد، مردم آن را مي بینند، چه كسي است بگويد 
»پايتخت« را نديده يا سريال»صاحبدلان« را تماشا 
نكرده يا كار»مدار صفر درجه« كار حسن فتحي را 
دنبال نكرده است؟ حسن فتحي وقتي مخاطبش را 
مي شناسد، مي رود »شهرزاد« را مي سازد و در آنجا 
هم مخاطب خودش را پیدا مي كند. ما هم تلاش 
داريم كار خوب بسازيم. الان تیم كاري ما نزديك 
به 60 نفر اس��ت، در حالي كه در همین تلويزيون 
برنامه هايي وجود دارد كه پنج يا شش نفره ساخته 
مي شود وهر روز هم دو، سه قسمت ضبط مي كنند، 
ولي ما هر روز حداقل هشت ساعت براي هر قسمت 
وقت مي گذاريم و ب��راي كاري كه مي خواهیم به 
مردم نشان دهیم، ارزش قائل مي شويم. الان ديگر 
30 سال پیش نیست كه دو شبكه تلويزيوني داشته 
باشیم. مردم حق انتخاب هاي زيادي دارند، حتي 
اگر ماهواره هم نگاه نكنند، اينترنت وقت شان را پر 
مي كند؛ در تلگرام هس��تند و خودشان را سرگرم 
مي كنند. در اين ش��رايط برنامه اي موفق اس��ت 
كه بتواند مردم را پاي تلويزي��ون نگه دارد. »هزار 
داستان« اسپانسر ندارد و صداوسیما در اين شرايط 
بد مالي با حمايت از ساخت برنامه، نشان داده است 

كه به آن امید دارد. 
به ساخت فصل س�وم »هزار داستان« 

هم فكر كرده ايد؟
بل��ه. البته فعلًا 29 قس��مت از فص��ل دوم پخش 
ش��ده و 31 قس��مت ديگر از آن باقي مانده است. 
صحبت هايي براي س��اخت فصل سوم شده است 
و احتمالاً براي ماه رمضان س��ال آينده س��اخته 
خواهد شد. كار ما به عنوان يك برنامه تلويزيوني 
قطعاً دچار عیب و نقص هايي است كه بعضي از آنها 
را خودمان مي دانیم. بس��یاري از اين ضعف ها به 
مرور زمان برطرف مي ش��ود. الان »نود« نزديك 
به 20 سال است كه پخش مي شود يا »ماه عسل« 
15س��اله ش��ده، »خندوانه« هم پنج ساله است، 
اين برنامه ها كه جزو بهترين تولیدات صداوسیما 

هستند به مرور به اين موفقیت رسیده اند.

تهيه كننده »هزار داستان« در گفت و گو با »جوان«:

 اينكه مردم را از پاي تلگرام 
به تماشاي تلويزيون بكشانيم يعني موفقيت

حكمت 153

ش��خص صبور )و با اس��تقامت( 

پیروزی را از دس��ت نخواهد داد، 

هرچند زمانی طولانی بگذرد.

ت��ا ك��ي ق��رار اس��ت برنامه ه��اي 
تلويزيوني از بازيگران و ورزشكاران 
دعوت كنند كه از زندگي شان بگويند؟ 
مگر زندگ��ي آنها چه چي��ز جذابي 
دارد؟ م��ا در »هزار داس��تان« وقتي 
يك چه��ره را دعوت مي كني��م، مثلًا 
اس��تاد نصيريان، قرار نيس��ت وي 
در برنام��ه از خودش بگوي��د، بلكه 
قرار است به داستان مردم گوش كند

انتقاد رئيس سازمان ميراث فرهنگي از توسعه برخي اتوبان هاي شهري
 نبايد از لفظ »بافت فرسوده« 

براي بافت هاي تاريخي استفاده كرد
رئيس س�ازمان ميراث فرهنگي از طرح هاي توس�عه ش�هري كه به هويت ش�هر 
آس�يب مي زند، انتقاد ك�رد و آن را باعث گسس�ته ش�دن روابط مردم دانس�ت. 
علي اصغر مونس��ان در ديدار از وزارت راه و شهرس��ازي  گفت: »اتوبان هايي در شهرها با 
ترازهاي منفي ايجاد شده اس��ت كه اين اتوبان ها از بافت هاي تاريخي عبور و در محله ها 
گسست ايجاد كرده است، به دنبال اين گسست روابط مردم در اين محله ها دچار مشكل 
شده است. « معاون رئیس جمهوري ادامه داد: »بايد در توسعه شهري به مؤلفه هاي فرهنگي 
توجه كنیم و برنامه هايي را انجام بدهیم كه متناسب با هويت شهري باشد. امروز همه مردم 
به موضوع میراث  فرهنگي و حفظ آثار بناهاي تاريخي علاقه مند شده اند و ما نبايد ديگر 
از لفظ بافت فرسوده براي بافت هاي تاريخي استفاده كنیم. حفاظت از بناهاي تاريخي و 
ارزشمند امروز بايد بیش  از پیش مورد توجه قرار گیرد؛ چراكه اين موضوع داراي دو بعد 
اجتماعي و اقتصادي است.« وي افزود: »ما با حفظ اين آثار و بافت هاي تاريخي از هويت، 
تاريخ و تمدن حفاظت مي كنیم و از سوي ديگر مي توانیم با استفاده از اين ظرفیت ها توسعه 
گردشگري و كسب درآمد در مناطق مختلف كشور را ش��اهد باشیم. خوشبختانه امروز 
اقدامات خوبي از سوي وزارت راه و شهرس��ازي در اين حوزه انجام شده است.« مونسان 
ادامه داد: »اعتبارات سازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري محدود است و ما 
براي حفظ آثار و بناهاي تاريخي به كمك همه دستگاه ها نیاز داريم، البته مشاركت مردم 
نیز در اين میان امري لازم و ضروري است.« معاون رئیس جمهوري در مورد مقاوم سازي 
بناهاي تاريخي در برابر زلزله گفت: »اين سازمان براي مقاوم سازي بناها و بافت هاي تاريخي 
آمادگي كامل دارد، اما با توجه به اينكه اين اقدام نیازمند هزينه و اعتبار بسیار زيادي است، 

پیشنهاد مي كنم با انتخاب چند بناي تاريخي مهم پروژه مقاوم سازي را آغاز كنیم.«

    میراث

 مهدي ذاكري، مديرعامل س�ابق مؤسس�ه »همش�هري« 
در پاس�خ ب�ه انتق�ادات اخير نس�بت ب�ه كارنام�ه مالي 
اي�ن مؤسس�ه مطبوعات�ي تأكي�د ك�رد: در تم�ام اي�ن 
س�ال ها از نظ�ر اقتص�ادي كام�اً مس�تقل بوده اي�م.

 بخشی از متن يادداشت ذاكري  به شرح زير است. 
اگرچه درباره همشهري حرف و حديث زياد مطرح مي شود و تا 
حدي هم به خاطر تغییر رويكرد و مديريت اين مطالب طبیعي 
به نظر مي رس��د، اما باتوجه به تكرار برخي ادعاها كه نادرست 
است، لازم ديدم كه بدون مجادله و صرفاً از باب روشنگري چند 

نكته را توضیح دهم. 
1- برخي افراد يا رسانه ها به دلیل عدم آشنايي با نحوه هزينه كرد 
و درآمدزايي مؤسسه همشهري در مواردي مثلًا انتقاد از انتشار 
برخي نشريات گفتند كه نبايد عوارض مردم اينگونه هزينه شود. 
اين در حالي است كه مؤسسه همشهري از سال 1384 تاكنون 
نه ريالي از عوارض مردم كه احتمالاً منظورشان بودجه شهرداري 
است، دريافتي داشته و نه از يارانه كاغذ معاونت مطبوعاتي وزارت 
ارشاد بهره اي برده است؛يعني همشهري در اين مدت به لحاظ 

اقتصادي كاملًا مستقل و روي پاي خودش ايستاده است. 
2- در خصوص انتقادات به مديريت دهه گذشته در حوزه هاي 
مالي و توسعه اي هم پاسخ به اين سؤال همه چیز را روشن مي كند 
كه میزان سرمايه ثابت مؤسسه همشهري در سال 1384 چقدر 
بوده و در س��ال 1395 چه تغییري يافته اس��ت؟ مطابق اسناد، 
20 میلیارد تومان در سال 1384 و 220 میلیارد تومان در سال 
1395، يعني در دهه گذشته اين س��رمايه 11 برابر شده است. 
مضافاً آنكه دس��تگاه و مجموعه اي كه يك ريال كمك و بودجه 
عمومي ندارد، وقتي در همه ابعاد اع��م از تعدد و تنوع خروجي، 
راه اندازي سه مجموعه چاپخانه عظیم، ساختمان اصلي، حقوق 
پرسنل، امكانات رفاهي و. . . توسعه و گسترش پیدا مي كند و در 
عین حال سرمايه ثابتش هم 11 برابر مي شود؛ يعني اتفاقاً برخلاف 
انتقادات مطرح شده، عملكرد مثبت بوده است! و حالا اين سؤال 
مطرح مي شود كه اين درآمدزايي مؤسسه همشهري قبل از سال 
1384 كجا هزينه مي شده است؟ چون نه چاپخانه اي خريداري يا 
تجهیز شده، نه ساختمان ها متمركز شده، نه مجموعه محصولات 
جديدي منتشر شده و نه س��رمايه گذاري انجام شده است. البته 
مطابق اسناد در دوره 12 سال قبل از سال 84 تقريباً كل در آمد 

همشهري به مصرف هزينه هاي جاري رسیده است. 
3- در طول 12 سال اخیر سالانه20 درصد سود مؤسسه تقسیم 
و به ش��هرداري تهران پرداخت شده اس��ت ومابقي به مصرف 
سرمايه گذاري رسیده است، اما درخصوص كاهش سود در سال 
آخر چنانكه تراز مالي نشان مي دهد دلیل شفاف و روشني وجود 

دارد و آن هم اينكه مؤسس��ه همشهري مطابق تصمیم هیئت 
مديره به دلیل حمايت از مخاط��ب در اين وضعیت اقتصادي، 
برخلاف سال هاي گذشته، قیمت فروش و آگهي ها را دو سال 
تمام افزايش نداده است. اين در حالي است كه در همین زمان 
بزرگ ترين مركز نش��ر را در ساختمان عظیمي دقیقاً روبه روي 
دانشگاه تهران مجهز كرده است كه در آستانه افتتاح قرار دارد و 

بهره برداري از آن به تصمیم مديريت جديد بستگي دارد. 
4- درباره ادعاي اس��تخدام هاي جديد در ماه هاي آخر مديريت 
گذشته هم مطالب كذبي مطرح شده در حالي كه در سال پاياني 
منتهي به تغییر مديريت، هیچ تفاوت فاحشي در جذب يا تعديل 
نیروي انساني وجود نداشته است، صرفاً تغییر وضعیت همكاران 
مطابق بخشنامه شهرداري تهران بوده اس��ت كه از دو سال پیش 
مطرح و در سال 95 ابلاغ ش��د. اين كار نیز همسو با سیاست هاي 
شوراي عالي اش��تغال جهت تأمین امنیت ش��غلي خبرنگاران و 
كاركنان صورت گرفته است. اين ضوابط به شیوه عادلانه براي همه 
پرسنل داراي شرايط بدون درنظر گرفتن هیچ اعمال سلیقه اي اجرا 
شده است، چنانكه مثلاً 34 نفر از اين افراد با 20 سال سابقه قرارداد 

موقت داشته اند و هر سال نگران تمديد قرار داد خود بودند.
5- در زمینه عملكرد حرفه اي هم س��ه س��ال پیاپي در طرح 
رتبه بندي دولت فعلي، همش��هري در رتبه اول قرار گرفت و از 
منظر مردم هم مستند به نتايج طرح افكارسنجي همین معاونت، 

روزنامه همشهري با اختلاف زياد در صدر قرار دارد. 
6- در خصوص واگذاري آگهي هاي روزنامه به بخش خصوصي هم 
اين تصمیم از سوي معاون محترم مطبوعات وزارت ارشاد دولت 
فعلي و مديرعامل وقت مؤسسه همشهري به درستي اتخاذ شده و 
در دوره مديريت بعدي نیز صرفاً تمديد شده است. اين واگذاري 
به عنوان الگوي موفق اقتصاد رس��انه از سوي معاون مطبوعاتي 
منتشر شده است. از منظر ارزيابي كافي است منتقدان سري به 
اساتید خود در اين حوزه بزنند و درباره مديريت بخش خصوصي 
آگهي هاي روزنامه همشهري سؤال و پاسخ خود را دريافت كنند. 
در موضوع توزيع نیز به همین ترتیب قراردادهاي پیشین تمديد 
شده است. بي رقیب بودن همشهري در اين دو حوزه بدون هیچ 
رانت و بودجه عمومي، خود دلیل روشني است كه همه صرفه و 

صلاح مؤسسه در اين واگذاري ها انديشیده شده است. 
7- سطح و میزان حقوق و مزاياي مديران ارشد مؤسسه مستقیم 
از سوي شهرداري مركز تعیین مي شد و منطبق با روال پرداخت 

به همه مديران در شهرداري تهران بوده است. 
امیدوارم كه افراد و رسانه ها اولاً با درنظر گرفتن اخلاق و احترام 
و ثانیاً با بررسي دقیق اسناد و دلايل نسبت به همه موضوعات 

موضع گیري و اظهار نظر كنند.

پاسخ مديرعامل سابق همشهري به انتقادات

همشهري استقال مالي داشت


